
te el matiz. Y que cuando uno termina su período de beca
puede acceder a ese trabajo, que entonces ya sería un tra-
bajo, o puede que no, porque no es una garantía 100% el
ser becario para acceder a un trabajo. Y yo creo que se
tendrá que acceder en función de los proyectos, en fun-
ción de las necesidades y en función de las realidades. Y
en este momento estamos viviendo una realidad verdade-
ramente importante, importante para el instituto…

El senyor vicepresident:

Le quedan treinta segundos.

La senyora consellera d’Agricultura, Pesca, Alimenta-
ció i Aigua:

…que seguramente a usted los datos le fallan de algu-
na forma. Como ha dicho 1984, me voy a remitir a ese
año, 68. ¿No ha dicho 1984? No, 68 personas trabajando
en la plantilla, investigadores en el IVIA. Y en este año
79. O sea, que es que esos son los datos de los investiga-
dores. Pero claro, es que usted habla solo de la estructura
de funcionarios, en aquel momento solo había funciona-
rios, y ahora hay 79 investigadores. Exactamente, pero
que son 68. Y ahora 79 investigadores. Por lo tanto, con la
doble estructura de personal, funcionariado y contratado
por proyectos.

El senyor vicepresident:

Señora consellera, ha acabado el tiempo, pero siga us-
ted si… (Rient)

La senyora consellera d’Agricultura, Pesca, Alimenta-
ció i Aigua:

Yo, como me dicen que termina el tiempo, pero creo
que está siendo muy amable con el resto de portavoces,
puede darme a mí medio minutito más...

Decirle que efectivamente la apuesta se demuestra en
los presupuestos. El análisis de presupuestos solo se pue-
de hacer con los datos. En investigación y desarrollo es
una partida que ha subido, que se ha incrementado en este
ejercicio. En el IVIA ha disminuido solo en relación al
control de los gastos, y yo creo que además es necesario
que se haga, porque un instituto de investigación no pue-
de estar blindado para que no haya control de gastos.
Todo lo contrario: tiene que ser capaz de… Por lo tanto,
esa disminución que se ha ceñido estrictamente al control
de gastos creo que es necesaria, y creo que es un buen
ejercicio. En relación a los proyectos de investigación un
incremento del 25% desde el 2007 a este ejercicio.

El senyor vicepresident:

Muchas gracias, señora consellera, por su presencia.
Si quiere usted quedarse y leemos (inintel·ligible) … Muy
bien. Estamos de acuerdo todos los portavoces.

Declaració institucional en suport de l’Institut Valencià
d’Investigacions Agràries

El senyor vicepresident:

Por lo tanto, señor secretario, si tiene usted a bien leer la
declaración institucional que han firmado todos los grupos
y que lo tenemos aquí en la mesa… Por lo tanto, cuando

quiera. (Veus) Bueno, está en valenciano, pero ¿usted puede
leerlo en castellano? Pues como usted mejor… Claro. No,
no, no, pero que él lo puede asumir perfectamente. Es de la
comarca de la Vega Baja y también nuestro Estatuto está en
los dos idiomas, el castellano y el valenciano. Con el idio-
ma que usted mejor se apañe. (Pausa)

(Remors) Señorías, es que resulta… Que suba la presi-
denta y ya está. Y que lo haga más institucional. Es que
resulta que el vicepresidente también es de comarca caste-
llanohablante. Lo sentimos, pero la agricultura está más
en las zonas de castellanohablantes que incluso la valen-
ciana. (Pausa)

(Ocupa la presidència la presidenta, senyora Esther Ló-
pez Barceló)

La senyora presidenta:

Procedemos a la lectura de la declaración institucional.
Els portaveus dels grups parlamentaris de la Comissió

d’Agricultura, Ramaderia i Pesca presenten la següents
declaració institucional: «En els últims anys, l’Institut Va-
lencià d’Investigacions Agràries ha tingut un paper cru-
cial en la resolució d’importants problemes de l’agricultu-
ra en la Comunitat Valenciana. Així, per exemple, va
aconseguir que el sector citrícola valencià sobrevisquera a
l’efecte del virus de la tristesa, fins al present la malaltia
més greu dels cítrics a Espanya, havent estat un model se-
guit per la majoria dels països citrícoles del món. Ha pre-
vingut la introducció o ha frenat l’expansió de multitud de
plagues i malalties que afecten els fruiters i hortalisses va-
lencians. Ha fet possible la comercialització i exportació
de caquis de la Comunitat Valenciana, gràcies a la posada
a punt de mètodes per a eliminar el seu sabor astringent.
Ha creat o seleccionat noves varietats d’arròs, cítrics,
fruiters i maduixa, que han permés mantenir la competiti-
vitat d’aquests sectors agraris valencians. Ha fet que es
generalitzara l’ús racional d’aigua pel sector agrari valen-
cià, ja que s’ha millorat el coneixement de les necessitats
de reg dels cultius, i s’han seleccionat plantes amb menys
necessitats d’aigua. Ha contribuït a la reducció de l’abo-
nat al sòl, sense perdre la productivitat i evitant la possi-
ble contaminació d’aqüífers. Ha desenrotllat màquines i
lloc a punt tècniques per a la mecanització del camp i
l’automatització dels processos postcollita, que han per-
més reduir els costos de producció i augmentar la compe-
titivitat del sector.

»Però, a més, en l’actualitat l’IVIA està obtenint noves
varietats de cítrics, fruiters i hortícoles adaptades a les ne-
cessitats de la demanda actual. Millora la qualitat dels fru-
its, augmentant el seu contingut en vitamines, el que per-
met oferir un producte clarament diferenciat dels nostres
competidors, realitza el sanejament de noves varietats de
cítrics, permet el funcionament d’un programa de certifi-
cació, realitzant els diagnòstics necessaris de les plantes
mare, i dirigeix l’estació nacional de quarantena de cí-
trics, elements imprescindibles per a garantir la sanitat del
material vegetal que necessiten importar o propagar els
vivers per a les noves plantacions de cítrics. Assenta les
bases objectives per a la introducció de nous cultius a la
Comunitat Valenciana que permetran una alternativa ren-
dible als agricultors valencians i evitaran l’abandó de ter-
renys i el deteriorament del nostre mitjà rural. Col·labora
amb la indústria en el desenrotllament de sistemes de vi-
sió artificial per a la classificació automàtica de productes
hortofructícoles, desenrotlla procediments per a valoritzar
els residus i subproductes agroalimentaris i urbans, per a
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ser utilitzats com a matèria orgànica, o per a producció de
biocombustibles. Introdueix millores en el condiciona-
ment de la fruita per a mantenir el seu sabor i qualitat nu-
tricional, i per a poder prevenir les podridures utilitzant
productes naturals. Desenrotlla i actualitza programes de
maneig integral de plagues, tant en cítrics com en cultius
hortícoles, amb l’objectiu de reduir l’ús de plaguicides,
mitjançant l’adopció de tècniques bioracionals de control,
com és el control biològic de plagues. Alberga laboratoris
nacionals de referència, el de bacteris fitopatògens i el de
virus, viroides i fitoplasmes d’espècies llenyoses.

»Desenrotlla mètodes de diagnòstic, detecció i identifi-
cació de patògens, de plantes per a prevenir la seua intro-
ducció a Espanya a través de productes importats. Desen-
rotlla sistemes de recomanació d’abonat nitrogenat i
contribueix a la reducció de les emissions de biòxid ni-
trós, gas d’elevat efecte hivernacle. Treballa en la selecció
i en la conservació dels recursos genètics ramaders de la
Comunitat Valenciana. Millora les tecnologies reproducti-
ves ramaderes de diferents espècies, treballa en la reduc-
ció de l’impacte de la producció animal en el medi am-
bient, reduint l’emissió de gasos amb efecte hivernacle.
Aprofundix en l’estudi dels factors de patogenicitat de vi-
rus i bacteris causants de malalties en plantes conreades i
animals de granja, per a poder dissenyar nous mètodes de
control de les mateixes. Col·labora amb el sector de l’hor-
ticultura ornamental en la millora de l’eficiència de les
tecnologies productives del maneig de la planta, i fent es-
pecial incidència en la racionalització de l’ús de l’aigua i
fertilitzants. Està obtenint noves varietats d’arròs resis-
tents a fongs, està col·laborant en la gestió de la palla
d’arròs amb mètodes respectuosos amb el medi ambient,
proporciona solucions agronòmiques per al cultiu ecolò-
gic de l’arròs als voltants de l’albufera.

»Els resultats obtinguts en les diferents línies d’investiga-
ció han convertit l’IVIA en un centre de referència en l’àm-
bit nacional i internacional en la investigació agrària, i en un
recurs valuosíssim per al desenrotllament i la innovació en
diferents sectors de l’agricultura valenciana i espanyola.

»Malgrat tot l’exposat, l’IVIA pot perdre competitivi-
tat com a centre d’excel·lència, com a conseqüència de la
falta de renovació de la plantilla. És imprescindible bus-
car les alternatives que en el context actual de crisi econò-
mica i de restriccions en els gastos permeten la incorpora-
ció de jóvens científics amb talent, que mantinguen l’alt
nivell d’investigació d’este centre. En el món actual no es
pot realitzar investigació d’alt nivell sense una forta espe-
cialització, suficient massa crítica de personal i mitjans
tècnics adequats. Formar adequadament un nou científic
competitiu requereix almenys sis anys després de la fina-
lització d’una carrera universitària i la direcció d’investi-
gadors amb capacitat reconeguda.

»Gràcies a la dedicació dels seus científics i a l’esforç
econòmic de La Generalitat i de diversos organismes na-
cionals i internacionals, l’IVIA disposa actualment de
mitjans materials adequats, però és crucial mantenir sufi-
cient personal investigador en els grups de major nivell
científic i permetre un adequat relleu generacional, sense
interrompre l’activitat de manera significativa. El mante-
niment dels actuals nivells d’activitat científica i de la
competitivitat a l’hora d’abordar les debilitats tecnològi-
ques de la nostra agroalimentació són imprescindibles per
a mantindre un sector productiu competitiu en els mercats
tradicionals, i per a accedir a noves vetes de mercat. Este
objectiu permetrà el manteniment de llocs de treball en la
indústria agroalimentària, així com en els sectors dels
subministraments agropecuaris, la fabricació de maquinà-

ria agrícola, les activitats de transport i distribució, etcète-
ra. Però a més, a mitjan i llarg termini reduirà la depen-
dència tecnològica de l’exterior en un sector estratègic na-
cional, com és el de la producció alimentària.

»Amb la finalitat de mantenir una investigació agrària
de qualitat a la Comunitat Valenciana, la Comissió
d’Agricultura, Ramaderia i Pesca sol·licita que es garan-
tixca el recolzament i inversió econòmica suficient perquè
l’IVIA es mantinga com a centre de referència investiga-
dora i motor fonamental del sector agrícola valencià.»

Té la paraula la senyora Crespo.

La senyora Crespo Domínguez:

Simplement, senyora presidenta, perquè podria donar
lloc a una confusió en el que és l’enunciat, en el primer
paràgraf, «ha desenrotllat màquines i lloc a punt tècni-
ques», no, «i posat a punt tècniques». Eixa correcció
m’agradaria que es poguera fer. I una altra és que sí que al
llarg de la seua intervenció ha llegit diverses vegades
«medi rural», però en el segon full, un, dos,... en el tercer
punt, posa «mitjà rural», i és incorrecte també. Si volen,
mig també és una paraula acceptada per l’Acadèmia Va-
lenciana de la Llengua, no tinc cap inconvenient, però
«mitjà rural», no. Dóna una falsa interpretació. Jo sé que
el senyor Giner disfruta. Ja mos ha canviat desenvolupa-
ment. Aleshores, si poguera respectar-mos eixa paraula, li
ho agrariria. (Remors)

La senyora presidenta:

Des de la mesa acceptem les correccions de la senyora
Crespo. Si algú té alguna cosa més a dir...

Doncs, gràcies, i acomiadem la senyora consellera i
fem una pausa de dos minuts.

(Se suspén la sessió durant uns minuts)

(Ocupa la presidència el vicepresident, senyor Eduardo
Ovejero Adelantado)

El senyor vicepresident:

Señorías, volvemos a retomar la comisión.
Vamos a tratar ahora el punto número 2… Bueno, si no

les importa, pasamos primero a la aprobación del acta del
día anterior. La tienen ustedes en la carpeta. ¿Hay alguna
observación? ¿Ninguna? Pues, por unanimidad, queda
aprobada. Señor letrado, tome usted bien buena nota.

Proposicions no de llei sobre l’elaboració d’un informe
que valore les pèrdues i els danys agraris produïts al

camp valencià per les gelades i el vent durant el mes de
febrer de 2012, presentades pel Grup Parlamentari

Compromís (RE número 17.026, BOC número 65) i pel
Grup Parlamentari Socialista (RE número 21.060, 

BOC número 76)

El senyor vicepresident:

Y ahora sí que pasamos al punto número 2, que les
anuncio que está acumulado con el punto número 5. Por
lo tanto, según la regulación de tiempos que hemos que-
dado, empezará el proponente, el Grupo Compromís, y
luego el Grupo Socialista por un tiempo de ocho minutos.

Por lo tanto, por ocho minutos, tiene la palabra el
señor Pañella.
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